
Til Sundhedsudvalget,    Odense 24.5.17 

Kære Udvalgsmedlemmer, 

Jeg henvender mig venligst angående ernæringsdrikke og tilskud hertil.  

Jeg har tidligere henvendt mig ( se nedenfor ) , og kan nu erfare, at de såkaldte ikke-fuldgyldige 

ernæringsdrikke ( populært kaldet juicebaserede proteindrikke) fortsat er tilskudsberettigede ( se link 

1).Dette til trods for forslag til bekendtgørelse fra Lægemiddelstyrelsen ( se link 2 ),hvor det fra eksperters 

side anbefales,at de ikke-fuldgyldige ernæringsdrikke fratages tilskud bla fra ernæringsekspert Jens 

Kondrup  ( se link 3). Men forslaget  blev i høring og fra flere sider kritiseret, og daværende 

Sundhedsminister udtalte sig ( se link 3). Og nu altså alligevel generelt tilskud.Det finder jeg uforståeligt og 

kritisabelt. Så vidt jeg ved, findes der ingen placebo-kontrollerede undersøgelser,der godtgør brugen af 

disse drikke til ernæringstruede patienter, og selv brugen af fuldgyldige ernæringsdrikke er 

omdiskuteret.Fra min hverdag som overlæge på en afdeling for blodsygdomme oplever jeg et stigende 

forbrug af ernæringsdrikke også de juicebaserede. Men inden for mit speciale er der ingen evidens for brug 

af nogen ernæringsdrikke.Der er enkelte sygdomsområder, hvor der kan dokumenteres effekt af 

ernæringsdrikke, men generel anvendelse af ikke-fuldgyldige drikke og  økonomisk tilskud til disse er meget 

omkostningstung og uden ordentlig evidens.  

Jeg vil hermed anbefale en revurdering og som minimum,at betænkningsforslaget fra Lægemiddelstyrelsen 

følges. Jeg har også tidligere anbefalet,at  alle ernæringsdrikke omfattes af enkeltstoftilskudsordningen 

fremfor som nu ubetinget tilskud. Så vil læger stadig kunne ordinere ernæringsdrikke, men efter saglig 

begrundelse. 

Mvh 

Læge Paul Gram-Hansen 

Abels Alle 10  

5250 Odense SV 

 

 

1)https://laegemiddelstyrelsen.dk/da/tilskud/ernaeringspraeparater-med-

tilskud/~/media/A6C34B8C2BC041FB952AA9DC7BC27299.ashx 

 

2)https://laegemiddelstyrelsen.dk/da/nyheder/2014/hoering-udkast-til-bekendtgoerelse-om-tilskud-til-

ernaeringspraeparater-mv/~/media/6DDB09C8670E47A9BCF0035C80F3F5FC.ashx 

 

3)http://navisen.dk/blog/proteindrikke-uden-effekt-har-faet-milliontilskud/ 

 

4)http://www.bt.dk/politik/minister-vil-bevare-tilskud-til-ernaeringsdrikke 
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